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... maminka se dvěma dětmi
a třetím na cestě,
to budou Vánoce

uprostřed léta!

Děti po jednom
počítají darovníky,

kteří přinášejí
chléb a mléko,

podušku i plínku,
aspoň ty základní věci,

víc už sami nemají.
Radostně švitoří děti
a trochu se postrkují,

aby lépe na Ježíška viděly.
A do toho náš malý Kuba

jen na chviličku vzorný
své babičce šušká:
Ježíšek je hodný,

ten všem pomáhá!

Babička s bolavými klouby,
ztěžka přikleká k jesličkám,

přinesla svůj malý dárek,
upekla Děťátku trnkové buchty.

Přistupme tiše k jeslím
s písněmi nábožnými na rtech,

ať nás prostupují.
Tlačme se více než děti,

také chceme být započteni
u Ježíška.

Bude však jistě záležet

jenom na nás,
otevřeme-li Dítku dveře,

jenom na naší vůli,
zda jej chceme následovat.

Přistupme
a naše myšlenky ať jsou modré

a jako ze skla
průzračně a čisté,

zpívejme se sborem andělským
a neohlížejme se,

zda se někdo vzadu
našemu muzicírování

nesměje.

Písně a písničky,
a modlitbičky drobné

snášejí se k svatostánku
a obloukem se vrací,

putují kostelním prostorem
jako ptáci,

a je z toho pak
zvláštní druh zvonění,

jako když se pytel
s rolničkami roztrhne

a sype se
na naši hlavu.

Snášejme to zvonivé sněžení
s pýchou a rádi, s pocitem,

že snad alespoň část
toho hvězdného prachu

na nás ulpí.

Miloslav Hrdý

Josífek, staříček ušlechtilý,
kolíbá děťátko roztomilý,

jak kolíbá,
tak mu zpívá,

tobě, můj  Ježíšku,
ruce líbám,
jak kolíbá,

tak mu zpívá,
tobě, můj  Ježíšku,

ruce líbám.

Můj milý, synáčku, až za chvíli,
usneš a snít budeš sen svůj bílý,

budu s tebou,
nad kolébkou,

tobě, můj Ježíšku,
s velkou něhou,
budu s tebou,
nad kolébkou,

tobě, můj Ježíšku,
s velkou něhou.

Z koled vánočních

U jesliček ...
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Informace městyse Buchlovice
Rada městyse Buchlovice č. 36/2008 dne 15. 10. 2008
Žádost o odprodej pozemku ve vlastnictví městyse, parcela č. 1925/5 o výměře 6 m² v k.ú. 
Buchlovice na Smraďavce, Bedřich a Marie Šimonovi, Buchlovice, ze dne 8. 10. 2008
O doporučení prodeje pozemku p.č. 1925/5 o výměře 6 m² rada nerozhodla a pověřila starostu 
projednáním této záležitosti se žadateli především proto, že není zcela jasný účel koupě. V této 
části rekreační oblasti Smraďavaka jsou poměrně složité vztahy (příjezdové cesty k chatám) a rada 
má za to, že by případný prodej mohl tyto ještě více komplikovat.
Dne 11. 5. 2008 bylo na ústním jednání starosty ing. Jiřího Černého se žadateli dohodnuto, že pozemek 
ve vlastnictví městyse, parcela č. 1925/5 o výměře 6 m² v k.ú. Buchlovice na Smraďavce zůstane i nadá-
le ve vlastnictví městyse.

Úhrada neinvestičních nákladů za dojíždějící žáky, MěÚ Staré Město, MeUSM/06331/HS/Št 
ze dne 24. 9. 2008
Rada schválila postup úřadu městyse s tím, že vzhledem k situaci nebudou hrazeny žádné nein-
vestiční náklady za žáky dojíždějící do Základní školy ve Starém Městě.

Žádost o povolení zřízení vodovodní přípojky – vedení přípojky po obecním pozemku 
– komunikace, p.č. 2865/4
Rada se shodla, že teprve poté, až bude ukončena akce položení páteřní trasy vodovodu do části 
Újezda, provedeno ověření funkčnosti a předání této části vodovodu SVaK Uh. Hradiště, bude 
možno začít jednání a posléze i práce na jednotlivých přípojkách.

Seznámení členů rady s jednáním Komise kulturní a sportovní při RM dne 7. 10. 2008 – radní 
Mgr. Lenka Rašticová
Mgr. Lenka Rašticová seznámila členy rady se zápisem z jednání Komise kulturní a sportovní.

Informace o Autokempu Smraďavka
a) jednání starosty ing. Jiřího Černého se zástupci firmy SAIDA – CZ, s.r.o., OSTRAVA – SVI-
NOV, pány Lacem a Fryštákem – předání návrhu kupní smlouvy
b) předávání Autokempu do rukou městyse Buchlovice nájemcem panem Antonínem Dvo-
řanem – předávací inventura
Starosta ing. Jiří Černý informoval ostatní členy rady o vstupním jednání se zástupci firmy, která 
projevila zájem o koupi Autokempu Smraďavka. Jednalo se o první vyjádření, které potvrdilo 
zájem, seznámení se s rozsahem. Jednající se dohodli, že zařízení budou přebírat od městyse, 
nikoli od současného nájemce pana Antonína Dvořana. V této souvislosti starosta připomněl 
inventarizaci celého zařízení.
V přechodové době bude městys platit firmě E-ON zálohy za elektrickou energii.
Po odsouhlasení smlouvy druhou stranou bude tato (dle domluvy) zaslána všem zastupitelům 
a svoláno jednání Rady městyse Buchlovice – rozšířené zasedání o členy zastupitelstva, kde bude 
smlouva definitivně doladěna a schválena.

Informace o definitivním schválení dotace v rámci projektu přeshraniční spolupráce – Čes-
koslovenské kulturní centrum Buchlovice
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Starosta informoval přítomné o definitivním schválení dotace, o její výši, ale také o závaznosti 
všech akcí, které byly do projektu zařazeny.

Informace o dotaci na rekonstrukci sochy sv. Jana Nepomuckého vedle parkoviště pod hra-
dem Buchlovem vč. navrženého postupu prací
Místostarosta Bořek Žižlavský popsal situaci při restaurování sochy sv. Jana Nepomuckého, finanč-
ní náročnost, příspěvek ministerstva kultury i vlastní prostředky, resp. vlastní přípravné i následné 
práce i kunsthistorickou cenu.

Schválení návrhu vyúčtování za projektové práce a inženýrskou činnost akce „Rozšíření 
Muzea Podhradí Buchlovice“ – Mikulík projekty s.r.o., Uh. Hradiště
Rada schválila návrh vyúčtování za projektové práce a inženýrskou činnost akce „Rozšíření Muzea 
Podhradí Buchlovice“ – Ing. Jaroslav Mikulík, Mikulík projekty s.r.o., Uh. Hradiště a pověřila starostu 
podepsáním smlouvy.

Zvýšení nájemného pro byty I. kategorie a byty snížené kvality v roce 2009 v městysi Buch-
lovice
Zvýšení nájemného od 1. 1. 2009 dle výpočtu podle zákona č. 107/2006 Sb., o jednostranném 
zvyšování nájemného z bytu a o změně zákona č. 40/1964 Sb., občanský zákoník, ve znění poz-
dějších předpisů:

současné měsíční nájemné za byt I. kategorie v roce 2008   Kč 22,67 za 1 m²
jednostranně zvýšené měsíční nájemné za daný byt činí na rok 2009 Kč 26,14 za 1 m²

současné měsíční nájemné za byt snížené kvality v roce 2008  Kč 11,15 za 1 m²
jednostranně zvýšené měsíční nájemné za daný byt činí na rok 2009 Kč 15,73 za 1 m²

Rada městyse Buchlovice doporučila schválení nájemného, jak uvedeno výše, je třeba vyvěsit 
oznámení na Úřední desku Úřadu městyse Buchlovice a informovat především subjekty, jichž se 
úprava nájemného týká.

Rada městyse Buchlovice č. 37/2008 dne 12. 11. 2008
Nabídka pozemků k odkoupení: č.p. 2714/167, 2114/165, 2766/33, 2766/42, 2781/17, 
2781/18, 2781/19, paní Jiřina Mokrášová, Uh. Hradiště, ze dne 14. 10. 2008
Rada konstatovala, že v platném územním plánu jsou pozemky navržené k prodeji součástí vytvo-
řené účelové cesty a městys nemá v současné době zájem o její výkup především proto, že občané 
mají ke svým nemovitostem přístup „po obecním“ zajištěn.

Provozování čistírny odpadní vod Buchlovice – SvaK a.s. Uh. Hradiště ze dne 31. 10. 2008
Tajemník ing. Miloslav Hrdý ocitoval dopis ředitele SvaK, a.s. Uh. Hradiště ing. Lubomíra Trachtul-
ce o potřebách, které vyplynou z provozu čistírny odpadních vod Buchlovice v příštím a dalších 
letech, zvláště zmíněno povinné vybavení čistíren nad 2000 EO do roku 2012 zařízením na che-
mické srážení fosforu a terciálního dočištění, což bude reprezentovat náklady min. 600.000 Kč.
Rada vzala na vědomí nárůst finančních prostředků v již v následujícím roce, což by se mělo pro-
mítnout do rozpočtu městyse Buchlovice na rok 2009.
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Žádost o směnu pozemku městyse Buchlovice p.č. 1841/107, orná půda o celkové výměře 
2048 m² za pozemky p.č. 613 o výměře 377 m² a pozemek p.č. 1833/1 o výměře 483 m², vše 
v k.ú. Buchlovice, PERFEKTA, a.s. Kroměříž, ze dne 20. 10. 2008
Rada projednala žádost a konstatovala, že vzhledem k perspektivnímu využití pozemku městyse 
na směnu nepřistoupí. 

Z důvodu dlouhodobého a v současnosti již 
téměř trvalého nedostatku podzemní vody na 
Újezdách bylo v minulém roce definitivně roz-
hodnuto o rozšíření vodovodní sítě až do této 
části městyse.

Zastupitelstvo městyse schválilo stavbu 
s využitím původního nedokončeného vodo-
vodu soukromého investora z roku 1993 a to 
s napojením v místě u pálenice s trasou kolmo 
na silnici I/50 a dále kolem místní komunikace 
na Trnávky až k lesu.

Z původního nedokončeného vodovodu 
bude využito pro současnou potřebu výtlač-
né potrubí bez vodojemu a budova čerpací 
stanice. Pro rozšíření na Trnávky se v současné 

době buduje hlavní potrubí bezvýkopovým 
způsobem. Protláčecí souprava předvrtá stano-
vený úsek a následně zpětně zatáhne svařené 
polyetylenové potrubí v délce cca 100 m. Toto 
se několikrát opakuje v celkové délce 770 m. 
Tímto způsobem se řeší úspora času, ve stís-
něných podmínkách nezasahujeme do zídek 
a oplocení, omezení dopravy je na minimál-
ní úrovni a zejména se jedná o velmi šetrný 
způsob k zachování komunikace, která by se 
klasickým otevřeným výkopem více jak z 50% 
zničila. 

Vrtací práce mohou provázet občasné kom-
plikace v podobě překážky skalnatých výběž-
ků, což je již nezvládnutelné pro hydrauliku 

Stavba vodovodu na Újezdách
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vrtné soupravy. V minulých dnech nás toto 
již dvakrát potkalo a bez zajištění zálohy to 
znamená značnou časovou ztrátu. Díky obě-
tavosti a operativnosti pana Karla Maděry 
jsme se i přes tyto potíže vždy přenesli, když 
si jeho těžký stavební stroj s námahou poradil 
se skalním blokem. Po dokončení protlaků je 
nutno potrubí odborně svařit v jednotlivých 
sondách po 100 m. 

Projekt vodovodu vypracovala projekční 
kancelář EKOLA – Ing. Pavliš. Budoucím provo-
zovatelem je stanovena vodárenská společnost 
SVK a.s., s jejíž pomocí se průběžně ladily tech-
nické parametry.

Investor - městys Buchlovice vybral za doda-
vatele stavby vlastní příspěvkovou organizaci 
SMB, p.o. – služby městyse. Téměř všichni její 
pracovníci se již v minulosti osobně podíleli 
na stavbách vodovodů a kanalizací v okolních 
obcích i v Buchlovicích. Pracovníci SMB zajišťují 

veškeré přípravné práce, výkopy sond, dovoz 
materiálu a zejména se střídají na soustavném 
vyhledávání poruch na původním potrubí nad 
pálenicí. Postupem doby zjišťujeme, že vlastní 
původní potrubí je vyhovující, ale netěsní spoj-
ky, které je nutno najít a vyměnit.

Pokročilé roční období a pracovní vytížení 
subdodavatelské firmy Aqua Nedakonice na 
dodávku a montáž čerpadel signalizuje dokon-
čení kompletace a kolaudace v zimním období. 
Teprve pak mohou jednotliví žadatelé vyřizo-
vat jednoduché stavební povolení na přípojky. 
V dnešní době je však ze zákona i logicky 
nutno počítat s povinností, že s přívodem vody 
do domu je třeba řešit i její odvod a legál-
ní vypouštění do nepropustné zkolaudované 
jímky, která bude po každém zájemci o připo-
jení vody požadována.

Ing. Josef Motyčka
fofo Pavel Ondrůšek

V sousedství restaurace MACO na Zahradách vzniklo před krátkým časem další malé hřiště pro děti, které 
celkem čtyřmi prvky vybavila kyjovská firma Nepo. Na pořízení prvků přispěla finančním obnosem Nada-
ce DKS z Uh. Hradiště, zbytek zaplatil městys. Prostory pro hřiště poskytli bez úplaty majitelé zmíněné 
restaurace, kteří se o ně budou starat, zatímco městys bude zajišťovat údržbu prvků.  (Foto -bž-)
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Ve dnech 30. a 31. října 2008 navštívili Mikroregion Buchlov starostky a starostové obcí Regio-
nálneho združenia miest a obcí Horného Považia ze Slovenské republiky v čele s jeho předsedou 
Mgr. Ivanem Dvorským. Cílem prvního poznávacího setkání byla především výměna zkušeností 
s rozvíjením spolupráce na úrovni měst a obcí s navázáním kontaktů s novými partnery za účelem 
možné spolupráce při přípravě a realizaci společných projektů. 

Celkem třiatřicet představitelů obcí v prvním dni svého pobytu navštívilo buchlovický zámek 
s galerií vín v zámeckém sklepě. Muzeem Podhradí Buchlovice, na něž byly získány peníze z velké části 
z evropských fondů, je provedl ing. Miloslav Hrdý, centrem městyse starosta ing. Jiří Černý a Muzeem 
Tupeské keramiky pak starosta Mgr. Oldřich Vávra se správcem tamních sbírek Jiřím Kalabisem. 

Páteční program vyplnila návštěva baziliky na Velehradě doplněná působivým varhaním 
koncertem a prohlídka moderní budovy velehradské základní školy, kterou představil její ředitel 
Mgr. Radomír Válek. Nakonec si hosté prošli Archeoskanzen na Modré, kde je provedl starosta 
Miroslav Kovařík. Text a foto -bž-

S návštěvou Slovácka byli 
slovenští starostové spokojeni

Štamprlka na uvítanou na Slovácku Společná beseda v Hotelu Buchlovice

Památeční fotografie v zámku
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Pochůzka po Buchlovicích

V Muzeu keramiky v Tupesích

Prohlídka velehradské základní školyPřed archeoskanzenem na Modré
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I v měsíci listopadu pokračovala oprava sochy sv. Jana Nepomuckého na parkovišti pod hradem 
Buchlovem. Protože se jedná o vzácnou registrovanou památku, její oprava je průběžně kontrolována 
pracovníky památkové péče. Na fotografii z listopadového kontrolního dne vidíte zleva: ing. Nelly 
Komendovou z Památkového ústavu v Kroměříži, ing. arch. Radku Borunskou z MěÚ Uh. Hradiště 
a akad. sochaře Radomíra Vavrušu z Brna, který provádí restaurování památky. (Foto -bž-)

Bezohlednost některých spoluobčanů je nebetyčná. Co byste asi takovému člověku řekli, kdyby vám 
nasypal hromadu porozbíjeného eternitu (nebezpečného odpadu) do příkopy před novostavbu, jak se 
to stalo v polovině listopadu v Lúčkách. (Foto -bž-)
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Zimní údržba komunikací
Z minulých zimních měsíců nasbírali pracovníci Služeb městyse Buchlovice další poznatky, 

o kterých bych se chtěl krátce zmínit. Nejen v obcích, ale i profesionální údržba státních silnic 
nevyjíždí na úklid sněhu při prvních sněhových vločkách. Výjezd techniky řeší dispečer s ohledem 
na rozsah přiděleného území a předpověď počasí, kdy musí také zvážit dostupnost mechanizace 
do akutní oblasti.

Místní komunikace v Buchlovicích se budou po zkušenostech upravovat po napadnutí 5–6 cm 
sněhu. Ne vždy se bude používat posyp. V případě trvalého sněžení, začínající oblevy nebo v rovi-
natých místech je to mnohdy neekonomické. Vstřícnost nemůže být jen ze strany údržby a městy-
se, ale i od řidičů. Zimní vozovka není závodní dráha. V rámci možností je velmi vhodné používat 
zimní pneumatiky, přestože to u nás nová dopravní značka zatím nenařizuje.

Zmíněná vstřícnost řidičů platí zejména u nevhodně zaparkovaná vozidla. V místech i s dosta-
tečným bočním odstupem již došlo k neočekávanému pohybu sypače vlivem sklonu vozovky 
a pak pomalu a nezadržitelně klouzal do osobního auta. Tyto problémy pak nestojí za to, když je 
možno parkovat ve vjezdech nebo na jiném místě.

Nejhorší je to v úzkých uličkách, kde se nevyhnou ani dvě osobní auta, natož sypač. Chtěl bych 
připomnět řidičům, že díky jejich špatnému parkování se v takovém místě nedá sníh likvidovat, 
brzdí provoz a mnohdy zabrání průjezdu ostatních spoluobčanů včetně zásahových jednotek 
nebo sanitky. Ing. Josef Motyčka
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Začátkem listopadu jsme navštívili s dětmi Muzeum Podhradí Buchlovice s cílem prohlédnout si 
kroje a zvykoslovné předměty. Vlídně se nás ujal pan tajemník Hrdý, zajímavým výkladem nám 
představil novou výstavu. Pan Rybář nakonec pustil hodinový stroj, který jsme pozorně poslouchali. 
Tímto chci oběma poděkovat.  Milena Maňásková, Mateřská škola Buchlovice

Děti si odnášely příjemné dojmy
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P O Z V Á N K A
Milí rodiče a přátelé naší mateřské školy,

zveme vás na tradiční

VÁNOČNÍ DÍLNIČKY
ve středu 10. prosince 2008

Sejdeme se ve školní jídelně v 15.30 hodin
Po společném zahájení budou děti s rodiči tvořit ve „svých“  třídách.

Přineste si s sebou:
- krabičku na hotové výrobky

- finanční příspěvek 30 Kč na výtvarný materiál (za každé dítě)

Srdečně zvou děti a zaměstnanci MŠ Buchlovice.
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Kalendář akcí – prosinec 2008

Informace o přijímacím řízení žáků 9. roč.
V letošním školním roce 2008/2009 dochází ke změně podávání přihlášek na střední školy. 

Každý uchazeč bude mít možnost pro první kolo přijímacího řízení podat tři přihlášky. Tyto přihláš-
ky odevzdá  zákonný zástupce nezletilého uchazeče řediteli příslušné střední školy v termínech:

– do 30. listopadu 2008 do oborů vzdělání s talentovou zkouškou
– do 15. března 2009 ostatní obory vzdělání do denní formy vzdělávání.
Rozhodne-li ředitel střední školy o konání přijímacích zkoušek, zašle nejpozději 14 dnů před 

jejich konáním pozvánku k přijímací zkoušce. Součástí této pozvánky jsou informace o požadav-
cích na tyto zkoušky, předpokládaném počtu přijímaných uchazečů a kritériích přijímacího řízení. 
Ředitel školy zveřejní do tří pracovních dnů po konání přijímací zkoušky pořadí uchazečů podle 
výsledku hodnocení přijímacího řízení pod registračním číslem. V případě, že se přijímací zkouš-
ka nekoná, sdělí přidělené registrační číslo uchazeči písemně ředitel školy zároveň s informací 
o nekonání přijímací zkoušky.

Každý žák obdrží na základní škole jeden zápisový lístek, kde potvrdí zákonný zástupce nezleti-
lého uchazeče, kterou střední školu bude žák v příštím školním roce navštěvovat. Tento zápisový 
lístek odevzdá řediteli střední školy nejpozději do 5 pracovních dnů ode dne, kdy bylo uchazeči 
doručeno rozhodnutí o přijetí. V opačném případě se uchazeč vzdá práva být přijat na danou 
střední školu. (Vybráno z příručky Kam na střední školu ve Zlínském kraji.)

Mgr. Vladiníra Klvaňová, výchovný poradce

DEN AKCE MÍSTO KONTAKT

7. 12. Veselý mikulášský jarmark náměstí 
Buchlovice

FS Buchlovice, ing. Pavel Dvořan, 
572 595 123, www.fsbuchlovice.cz

10. 12. Vánoční dílny v mateřské školce Mateřská škola, 572 595 362
msbuchlovice@zkedu.cz

12. 12.–
10. 1.

Harampádí – setkání s předměty, 
které nejsou už často součástí 
našeho každodenního života

Muzeum 
Podhradí

městys Buchlovice, 572 595 120

13. 12. Vánoční dílny Sdružení rodičů

15. 12. Vánoční koncert ZUŠ – pobočka 
Buchlovice

Muzeum 
Podhradí

ZUŠ Uh. Hradiště, pobočka 
Buchlovice

23. 12. Vánoce na zámku zámek 
Buchlovice

FS Buchlovice, ing. Pavel Dvořan, 
572 595 123, www.fsbuchlovice.cz

25. 12. Vánoční vystoupení Zlechov
Spytihněv
Buchlovice

FS Buchlovice, ing. Pavel Dvořan, 
572 595 123, www.fsbuchlovice.cz

26. 12. Na Štěpána na Buchlově 
otevřena brána…
Výstava betlémů 

hrad 
Buchlov

HB Collegium o.s.
Josef Šik, 774 424 772
http://buchlov.eu 

26.–
28. 12

Vánoce na zámku zámek 
Buchlovice

Ivana Syslová, 572 434 240/42
ivana.syslova@zamek-buchlovice.cz 
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V souladu s dlouhodobějším cílem zprovoznění části farní budovy v Buchlovicích – hospodářská část, 
proběhlo 29. října 2008 osazení oken. Co nejdříve chceme zprovoznit alespoň jednu větší „scházecí“ 
místnost a sociální zázemí, které bude možno využít i při církevních obřadech v kostele (svatby, křtiny, 
pohřby, mše, …). Osazení oken je financováno z dotace kulturního fondu Zlínského kraje (100 000 Kč) 
za spoluúčasti farnosti (40 000 Kč). Akci předcházely dvě přípravné brigády (vyklízecí a bourací práce 
a odvoz suti, která se hromadila při dlouhodobějších opravách v minulosti). Brigád se zúčastnilo velké 
množství občanů (celkem asi 30 lidí a je potěšitelné, že se v nemalé míře zapojila i naše mládež). Všem 
zúčastněným jménem ekonomické farní rady upřímně děkujeme a do budoucna se těšíme na další 
případné spolupracovníky. Ekonomická farní rada

Informace z farnosti
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Rodák z Tupes, ing. Josef Lapčík, představil 5. listopadu 2008 v Muzeu Podhradí Buchlovice své 
keramické figuríny. V nastalém podzimním čase zaplnily muzejní piedestal vesměs pohádkové 
bytosti čertů, vodníků a dalších Lapčíkových postaviček, které všechny nesou jeho osobitý ruko-
pis. Zájemci si mohli postavičky nejenom prohlédnout, ale i zakoupit.
Návštěvníky vernisáže obohatily děti z naší základní školy s panem učitelem Kopištěm, zpěv mužské-
ho pěveckého sboru Tupešané, ženského pěveckého sboru Parádnice a upřímná slova samotného 
keramika, který podal vyznání nejen o své práci a o vztahu k jednotlivým postavičkám.
Po ukončení oficiální části vernisáže mohli přítomní ochutnat šlížky s mákem, s tvarohem, se zelím 
nebo pirožky s tvarohem, vše z domácí kuchyně Omara Zabary.  Foto Bořek Žižlavský

„Hliněné pohádky“ Josefa Lapčíka 
zaplnily muzeum
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Rada městyse Buchlovice a Lesní správa Buchlovice
vyhlašuje 

fotografickou soutěž o ceny na téma

Buchlovský strom
Kategorie
I – děti ve věku do 11 let (5. třída)
II – děti ve věku do 16 let (9. třída)
III – mládež ve věku do 26 let

Podmínky účasti
• fotografie nebo její kvalitní tisk na fotografickém papíře velikosti A4 (na výšku i naležato)
• fotografie stromu v katastru městyse Buchlovice
• uvedení jména, příjmení a ročníku narození na zadní straně fotografie
• název fotografie s krátkým textem, ve kterém bude popsána lokalizace stromu a dově-

tek, čím mne strom zaujal (na zvláštním papíře)

Výstava všech fotografií proběhne v Muzeu Podhradí Buchlovice v rámci pravidelného 
Týdne pro rodinu v květnu 2009. Nejlepší fotografie z každé kategorie bude odměněna 
cenným dárkem.

Termín odevzdání
Fotografie a texty odevzdejte pí učitelce základní školy Vladimíře Janíkové, pí ředitelce 
mateřské školy Bc. Jitce Němečkové nebo panu místostarostovi Bořku Žižlavskému  
do 15. dubna 2009.
Jeden žák může přihlásit do soutěže maximálně 2 fotografie.

Hodnotící komise
Ing. Jiří Černý, starosta za městys Buchlovice
Bořek Žižlavský, místostarosta za městys Buchlovice
Mgr. Lenka Rašticová, radní za kulturní a sportovní komisi RM
Mgr. František Klvaňa, ředitel za ZŠ Buchlovice
Mgr. Alena Mikulíková, zástupkyně ředitele za ZŠ Buchlovice
Bc. Jitka Němečková, ředitelka za MŠ Buchlovice
Ing. Zdeněk Zálešák, lesní správce za Lesní správu Buchlovice
Ing. Ladislav Karásek, revírník za Lesní správu Buchlovice
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Buchlovské sokolky pod vedením paní Soni Havránkové děkují panu Zdeňkovi Matějkovi, majiteli 
firmy a předsedovi představenstva Zbirovia, a.s. Zbiroh za zakoupení cvičebních pomůcek v hod-
notě 25 000 Kč. Foto Oldřich Stránský

Muzeum Podhradí Buchlovice Vás co nejsrdečněji zve na výstavu

“… než to všechno vyhodíme aneb KRÁSNÉ HARAMPÁDÍ I.”

Máte nějaké životní zkušenosti? Nebo jste ještě velmi mladí a  třeba si rádi hrajete a je ve Vás 
kus detektiva? Přijďte si vyzkoušet hádání záhadných, často originálních předmětů z rozlič-
ných oborů, které by zamotaly hlavu nejednomu odborníkovi. Čeká vás výstava plná zajíma-
vostí. U nás se můžete bavit a hrát si. Podařilo se nám shromáždit kolem stovky předmětů, 
o kterých si něco myslíme, ale potřebujeme znát Vaše mínění, abychom si byli jisti. Tak nám 
přijďte, prosím, poradit!
K poslechu a pro vytvoření patřičné nálady při vernisáži zahraje Štrajchkapela Včelaranka, 
kterou jste ještě v životě neslyšeli ani neviděli!
Také můžete ochutnat dle středověkých receptů pečenou Buchlovskou caltu a štolu.

Zahájení výstavy: vernisáž v pátek 12. prosince 2008 v 17.00 hodin
Ukončení výstavy: 10. ledna 2009

A ještě: od 12. prosince 2008 v muzeu uvidíte sérii 24 krojových panenek, dar paní F. H. Garlí-
kové,  na téma „Morava“ a řezaný betlém pana Františka Smětáka z Tupes.

Poděkování
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Tvůrkyně krojovaných panenek 
Františka Garlíková: Část své kolekce 
věnuji Muzeu Podhradí v Buchlovicích

Šťastný je člověk, kterému se stane koníček životní profesí. Takové štěstí 
zažívala ještě donedávna sedmaosmdesátiletá Františka Garlíková, rodačka 
z Boršic.

Jako sedmnáctiletá začala vyrábět krojované panenky. Nejprve je oblé-
kala do boršického kroje, později do lidových krojů příslušných regionů 
Čech, Moravy a Slezska. „Prostřednictvím baťovské vývozní společnosti 
Kotva jsem se krojovanými panenkami prezentovala nejprve na světovém 
veletrhu hraček v Norimberku, kde byl o ně veliký zájem Pravidelně jsem 
se s nimi zúčastňovala soutěží o nejkrásnější panenku roku v Brémách, 
kde byly v roce 1993 poctěny bronzovou medailí. Návštěvníci výstav u nás 
i v zahraničí ocenili na panenkách zejména vysokou kvalitu ruční práce, ale 
také bohatost a pestrost českých a moravských krojů,“ vzpomíná boršická 
tvůrkyně panenkovských oděvů. Šestatřiceti panenkami, které oblékla do 

přesných kopií různých lidových krojů, se Garlíková prezentovala v minulých dnech na výstavě 
v obřadní síni obecního úřadu v Boršicích.

„Každou panenku jsem vybavila certifikátem, malou knížečkou, z níž se návštěvníci různých 
výstav v naší vlasti i za jejími hranicemi, ale i ti, kteří si je koupili, dozvídali, odkud ten či onen kroj 
pochází a co je pro něj typické,“ vysvětluje Garlíková.

Panenky vždy vyráběla s velkým podíle ruční práce a v omezeném množství. Jednotlivé součásti 
oděvů zpracovávala samostatně s použitím přírodních materiálů. „Protože byla řada látek nedostup-
ná a nevyráběla se, musela jsem tento nedostatek sama napravit barvením, malováním či vyšíváním, 
aby panenkovské kroje mohly konkurovat originálu,“ poodhaluje zákulisí výroby Garlíková.

Jednoduché to neměla tvůrkyně ani se sháněním panenkovských tělíček. Dva a půl tisíce jich 
třeba nakoupila v někdejší Německé spolkové republice. „Aby kroj panenkám padl, vybírala jsem 
figurky se štíhlými tělíčky, jejichž hlavičky byly přizpůsobeny slovanskému typu. Žel, vhodné 
panenky už dnes na evropském trhu nejsou, protože jej převálcovala Čína. Tam bych si musela 
objednat nejméně pět set kusů panenek, které by přišly na tři sta tisíc korun. K čemu by mně 
v mém věku byly,“ chytá se za hlavu tvůrkyně krojovaných panenek, která žije v Praze. Jak ale 
podotkla, srdcem je pořád v Boršicích na Slovácku. A právě svému rodné-
mu kraji věnuje krojované panenky z Moravy.

Protože ale nemá v rodině nikoho, kdo by ji v tvorbě následoval, zamířilo 
jich pětadvacet do Muzea Podhradí v Buchlovicích.

„Dám jim je darem. Chci, aby panenky zůstaly zachovány pro poučení 
současných i dalších generací. Naše prastará kultura okouzluje po staletí. 
Svědčí o bohatství naší země i slováckého regionu, o hmotném blahobytu, 
který se projevoval také v bohatství kroje, na němž nebylo šetřeno vzác-
nými látkami, stuhami a výšivkami,“ říká tvůrkyně panenek. Ty se v buch-
lovickém muzeu stanou dárkem trvalé hodnoty, která časem nabude na 
hodnotě. „Předpokládám, že panenky paní Garlíkové budou mít do měsíce 
v našem muzeu svou expozici,“ hýří optimismem tajemník buchlovické 
radnice Miloš Hrdý. Zdeněk Skalička
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Jednoho krásného dne (a bylo to na sv. 
Annu roku 2008 v době Festivalu česneku na 
zámku v Buchlovicích) se objevila mladá, velmi 
energická a krásně upovídaná paní. Dáma nás 
zaujala nejen vzhledem a nekonečným téma-
tem rozhovoru, ale především svou nabídkou 
– dám vám pro Muzeum Podhradí Buchlovice 
ukázku ze své celoživotní tvorby – soubor kro-
jových figur s moravskou tématikou s tím, že 
budou permanentně vystavovány. Je to, mys-
líme, dobrá nabídka, a tak jsme neváhali ani 
chvilku – bereme!  Okouzlilo nás obojí – paní 
Garlíková, rodem z vedlejší obce Boršice, ale 
i její dar. Její panenky jsou perfektní!

A tak se brzy objeví z ateliéru krojových lou-
tek F. H. Garlíkové, Praha - kolekce „Morava“:

Boršice – nevěsta, Boršice – starší žena, Borši-

ce – šátek „turecký“, Boršice – v černém, Uherské 
Hradiště – muž, Uherské Hradiště –  mládenec, 
Vlčnov, Hluk, Kyjov – čepec, Kyjov – věneček, 
Hodonín, Hodonín – věneček, Čejkovice, Velká 
nad Veličkou, Valaška, Valach, Haná, Slezsko, 
Dívka ve všedním kroji, Pasáček, Kunovice, 
Kopanice, Archlebov, Chlapec z Buchlovic – 
nádherná série přitahující oči svými barvami, 
pro zvídavé zajímavá svým řemeslným prove-
dením, precizností, ještě kdyby tak všichni náv-
štěvníci mohli slyšet její zasvěcený komentář.

Už teď se těšíme, že návštěvníci Muzea Pod-
hradí Buchlovice uvidí krásu panenek v den 
zahájení výstavy „HARAMPÁDÍ I. aneb …než to 
všechno vyhodíme!“ Nezapomeňte to datum 
– pátek 12. prosince 2008 v 17.00 hodin 
– určitě buďte v muzeu! Miloslav Hrdý

O sbírečce …

Františka Garlíková s ing. Miloslavem Hrdým na Slavnostech česneku
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Byl to Štědrý den v roce 1967. Mé mladší 
neteři Kateřině bylo pět let a starší Mirce dva-
náct. Přijeli k nám s rodiči na Vánoce. Tento 
Štědrý den byl mrazivý, ale sníh už nepadal, 
koneckonců ho bylo už hodně. Bylo slunečno, 
nebe světlemodré a bez mráčku a my se odpo-
ledne vydaly do lesa udělat Štědrý večer lesním 
zvířátkům. 

Jeden den před tím jsme krájely kolečka řepy 
a navazovaly je na šňůrky. Na sáňky jsme naložily 
kousky řepy i řepná kolečka, otýpku sena, velký 
pytel zrní a kukuřice, svazek chvojí, smeták 
a lopatku, přidaly vánoční svíčky se „skřipcama“, 
balíček prskavek a vydaly se k lesu.

Jely jsme na Dobříšťku na stranu od Chrastí 
úvozem okolo Žampachového. Tam bylo mladé 
smrčí a v něm jsme měly vyhlédnutý smrček 
výšky kolem dvou metrů, krásně rostlý, jako 
panenka, o samotě s velikým prostorem okolo. 
Buchlov s Barborkou byly krásně zasněžené. 
Lesy na kopcích kolem nich byly pocukrova-
né jinovatkou. Zdáli to vypadalo, jakoby hrad 

a kaplička s lesy kolem byly omotány krásnou 
jemnou bílou krajkou.

Okolo smrčku bylo mnoho stop od vysoké 
zvěře, srnčí, zajíců, divočáků i jemných otisků 
ptačích pařátků. Pod stromečkem jsme odmet-
ly sníh až na holou ztvrdlou zem a odstranily 
suchou trávu. Na smrček jsme pověsily kolečka 
řepy na šňůrkách a prskavky a na větvičky 
přicvakly svíčky. Pak jsme pod smrček na tvr-
dou zem nasypaly zrní a kukuřici a daly kousky 
řepy. Okolo jsme udělaly věnec z přineseného 
chvojí, měla to být vánoční tabule pro zvířátka.

Zatím se setmělo a měsíční světlo dalo veš-
kerému sněhu modravý nádech a rozsvítilo 
v něm tisíce drobných jiskřiček. Zapálily jsme 
svíčičky a prskavky a zazpívaly všechny koledy, 
co jsme znaly. Bylo to krásné. Někdo by mohl 
namítnout, že to bylo jako pohlednicový kýč, 
ale přesto to bylo hezké. Po všem jsme odstra-
nily ze smrčku skřipce a zbytky prskavek i sví-
ček, daly vše do sáčku, sedly na prázdné sáňky 
a jely domů.

Jeden z mých nejkrásnějších Štědrých dnů
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Vyjely jsme z lesa a zastavily se. Byla to 
úžasná podívaná. Před námi ležely Buchlovice, 
domky se zasněženými střechami, osvětlenými 
okny. Barokní kostel měl rovněž osvícená okna, 
snad se tam chystali na půlnoční mši. Na nebi 
bylo plno hvězd a měsíc, větší srpek, který vše 
osvětloval a zdobil modravými stíny. Sněhová 
přikrývka jiskřila. U Žampachového, Hrabcové-
ho a Skládalového visely na některých budo-
vách rampouchy až k zemi a od měsíce se také 
leskly.

Tu náhle malá Kateřinka vykřikla: „Ježíšek, 
po nebi letí Ježíšek!“ – Opravdu, po nebi letělo 
veliké zlaté světlo. V tu dobu, v době uvolnění 
politických poměrů, si dělali vojáci z uhersko-
hradišťské posádky Vánoce. Pouštěli po nebi 
světla ze světlometů.

Na sáňkách jsme sjely až dolů pod kopec. 
I od točny nám sníh chrupal pod nohama, byla 
to pěkná cesta. Někde za ozářenými okny bylo 
již vidět vánoční stromeček a odněkud bylo 
slyšet koledy. Katka dostala strach, že už u nás 
Ježíšek byl. Ale bát se nemusela...

Už venku jsme cítily vůni smaženého kapra. 
Babička měla černé šaty, bílou zástěrku a pobí-
hala po kuchyni. Na stole už byla připravená 
mísa bramborového salátu, mísa s vánočním 
cukrovím a mísa s ovocem. S panenskými jablky, 
s krajačkami, vlašskými ořechy, s lískovými oříš-
ky. Vedle „trůnila“ ne každodenní vzácnost, dva 
pomeranče a dva banány. Dnes se to zdá být 
hlavně pro mladou generaci skoro neskutečné 
– na dva banány, dva pomeranče a láhev oleje 
na smažení kapra jsem u zdejšího obchodu za 
pomníkem padlých (u Šiků) stála frontu až skoro 
k poště, jen abychom jmenované mohli mít na 
svátečním stole. Katuška pak všem nadšeně 
vyprávěla, jak jsme viděly letět Ježíška. 

Po modlitbě jsme všichni četli z Bible poselství 
o narození Páně a zasedli ke štědrovečerní večeři. 

Když jsme na Štěpána přišly opět k našemu 
smrčku na Dobříšťce, byly na něm jen prázdné 
šňůrky a pod ním na umetené zemi jsme nena-
lezly ani zrníčko, kousek řepy, ani trochu sena.

Text Zdenka Maršálková
Foto Bořek Žižlavský
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Prosinec
Prosinec k nám na naši zemi nevstupuje,
prosinec na sněhu se k zemi vznáší.
Na sněžných hvězdičkách se pohupuje
a bíle usedá na střechy obce naší.

Rampouchy ze střech rozvěsí a duhou okrášlí,
postříbří pole, lesy, Buchlov a Barborku.
Advent přinese do kraje sněžného,
s mrazíkem táhne sáňky s dětmi ze dvorku.

Svatého Mikuláše z nebes vyprovodí
a čerta žertovného z pekla vytáhne,
hladovým ptáčkům do krmítka nasype,
se Svatou Lucií noc nejvíc natáhne.

Vánoční koledy si zanotuje,
v nebi rozzáří všechny hvězdičky,
Božskému dítěti a lásce Boží
připraví vzestup v lidské jesličky.

Prosinec, měsíc plný lásky spasitele
je v toku roku měsíc poslední.
Po něm k nám přijde nový měsíc leden,
kdy už se ráno alespoň trochu rozední.

Zdenka Maršálková

Naše madona
„V bavlněných myšlenkách 
budeme hýčkat
malinkaté miminko, 
ať se jemu,
ale i jeho mamince, 
dobře daří! 
Pán Bůh požehnej!“

Byl to večer,
ve kterém zase
zpívali koledníci.
Slyšel jsem je
z obou stran
vesnice i města,
malé děti, muzikanty,
pastýře i cikány
s jejich útočnými zpěvy,
jedna vedla cesta.
Všude kolem 
plno bylo sněhu,
zvonků a střílení,
zářících stromečků,
štědrovečerní poezie.
Blaho a rodinná radost
se jak jemný závoj
prostřely nad obzorem
naší domácí madony.

Miloslav HrdýAť jsem 
Ať jsem 
prašnou cestou
nebo jen tím beránkem
co ze stáda utekl k jeslím,
oslíkem milým a mírným,
jemuž stačí (už léta)
pro trochu zeleně
zahřívat Děťátko ...

Ať jsem 
zvonkem k pokání 
do sněžné krajiny
stříbrem čistým
láskyplně zvonícím,
holí pastýřů ke klanění ochotných,
a písní na rtech všech poutníků 
od začátku světa putujících
za Ním, po mostě dějin světa,
přes kámen, trní a hloží.

Ať jsem 
houslemi plnými kolébanek 
maminek nemluvňátkům,
sametovými hladivými tóny
ze všech našich pohádek,
toužící potěšit Narozeného.

Ať jsem 
vínem, ve džbáncích darovníků,
které je u nás, trochu trpké
asi jako práce ve vinici,
ale i sladké, jak úsměv Boží,
jiskřící v duši písní skřivánčí.

Ať jsem čímkoli, 
čím si budeš přát,
už teď to vím!
Budu tím rád!

Miloslav Hrdý
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A byl tady zase Štědrý večer. Malý chlapec, 
jmenoval se Kuba, seděl u ohně při salaši na 
Novém dvoře a pozoroval ovečky v ohradě. 
Byly neklidné, v podvečer je vyplašili vlci 
a několik z nich dokonce uteklo do lesa. Byl 
sám, protože tatínek a bratři je odešli hledat, 
aby se pan hrabě na hradě nezlobil. Mamin-
ka a sestřička jim přinesly večeři, skromnou, 
byli chudí. Polévka zelňačka, hřibová omáčka 
s kouskem chleba, krupičná kaše. A na mlsá-
ní dostali slaďounké sušené hrušky. Jednu 
z nich zrovna Kuba oku-
soval, když tu zaslechl 
naříkání, spíš kňourání, 
z blízkého křoví. Při-
ložil pár větví, aby bylo 
více světla, vzal si svoji 
hůlku a šel se podívat 
blíž. A co tam neviděl? 
Mezi větvemi se krčila 
malá postavička, takové 
větší dítě v bílé košilce. 
Rychle mu pomohl ven 
a nevěřil svým očím! 
To malé stvoření mělo 
křidýlka, byl to andě-
líček! Celý ustrašený, 
promrzlý, hlásek mu 
přeskakoval. Kuba nele-
nil, svlékl svůj huňatý 
kabát, milého andělíčka 
do něho zabalil, posadil k ohni a pořádně při-
ložil. Čekal, co se bude dít.

Andělíček pomalu pookříval, tvářičky mu 
začaly rudnout, ani očička už se nebála poo-
hlédnout. Určitě se mu líbilo, že Kuba je malý 
chlapec, věděl, že si budou rozumět. Zeptal 
se ho, kde že se to ocitnul. Na to Kuba neuměl 
úplně odpovědět. Ukázal, že tím směrem je 
slavný Velehrad, na druhou stranu zase hrad 
Buchlov. A co tady andělíček dělá?

Andělíček začal zase vzlykat a mezi slzičkami 
povídat, že každý Štědrý večer létají se svými 
kamarády do okolí Betléma, kde se kdysi dávno 
narodil Ježíšek, aby to všem lidem připomněli. 

A naráz se zvedl veliký vítr, který ho zanesl až 
sem. Bránil se, ale nešlo to, jeho křidýlka jsou 
slabá. Kuba si sedl blíž, utřel andělíčkovi slzičky 
a dal mu jediné, co měl – sušené hrušky. Andělí-
ček si na nich náramně pochutnával, zapomněl 
při tom na smutek z toho, že není v Betlémě. 
Dlouho si tak povídali, Kuba přikládal na oheň, 
občas prošel kolem ohrady, kde už ovečky 
klidně ležely.

Když ale na věži velehradského kostela 
odbily zvony jedenáctou hodinu, andělíček se 

musel rozloučit. Udělal 
Kubovi na čele křížek, 
poděkoval mu za vánoč-
ní pohoštění. A kterým 
směrem že má letět? No, 
to Kuba taky nevěděl, 
ale poradil mu, tam, kde 
vychází sluníčko, tam je 
východ, a tam, kam před 
zimou odlétají divoké 
husy, tam je jih. Andě-
líček se vznesl, několi-
krát zakroužil po okolí 
a zmizel.

Zanedlouho se vrátil 
tatínek s bratry a přihnali 
všechny ovce, které vlci 
vyplašili. Kolem sala-
še přešlo pár sousedů 
s lucernami cestou na 

půlnoční mši, popřáli jim veselé Vánoce a šli spát.
Celý příští rok byl neuvěřitelný, narodilo se 

nejvíc jehňátek, co kdo pamatoval. Vlci neod-
nesli ani jednu ovci. Pan hrabě je za to odměnil 
tolika penízky, že si mohli všichni nakoupit 
nové šaty,. boty, měli dostatek jídla a ještě 
zbylo na opravu jejich chaloupky. I na polích 
se urodilo!

Nejvíc se ale urodilo hrušek, sladkých jak 
med. Nikdo nevěděl proč, jenom Kuba, ale 
nikomu to neřekl. Stejně by mu nevěřili, že si na 
Štědrý večer povídal s andělíčkem!

Z knížečky „Pohádky od nás“,  
Ing. František Malík, Břestek 2006

Andělíček
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První model letadla postavil František Kamr-
la dle časopisu Mladý čtenář asi ve svých 10 
letech (narodil se 19. 11. 1920), ale ten bohužel 
nelétal. Potom už stavěl vlastní konstrukce, 
které úspěšně létaly. V 17 letech tento pokry-
vačský učeň postavil makety letadel Caudron 
460 a Zlín XII, se kterými získal III. a I. cenu na 
II. celostátní výstavě leteckých modelů ve Zlíně 
v květnu roku 1938. Měl postaven i akrobatický 
model na gumu MLL-102-IPRO, který létal akro-
bacii pomocí kolíčkového mechanismu pohá-
něného gumovým svazkem, kolíčky hýbaly 
kormidly (čili pevný program).

Byl také členem místní skupiny Masarykovy 
letecké ligy v Buchlovicích. Členové z výtěžku 
leteckého dne zakoupili rozestavěný kluzák 
Zögling, se kterým se pak v okolí Buchlovic 
létalo skoro až do okupace. Kluzák startoval 
pomocí gumového lana. Plachtařskou zkoušku 
„A“ složil F. Kamrla dne 15. ledna 1939 v 16.00 
hodin letem dlouhým 32 vteřin. Celkem nalétal 
ve výcviku 35 startů a 490 vteřin.

S kamarádem Františkem Königem se pus-
tili také do stavby Nebeské blechy, ale z důvo-
du obsazení republiky Německem práci již 
nemohli dokončit. 

Snad největších osobních úspěchů, i když 
bez oficiálních poct (jako např. výstava ve 

Zlíně), získal při provozování zřejmě prvního 
modelu letadla s benzínovým motorem ORAN 
7,5 v okrese nebo i kraji. V roce 1940 dokázal 
tento letící model nevídaně přerušit fotbalové 
utkání a za modelem se rozeběhli fotbalisté, 
diváci a dokonce i pan farář. 

Za zmínku stojí fotografie modelu v kostře 
asi z roku 1937, který byl opatřen sklápěcí vrtu-
lí. Možná byly tehdy sklápěcí vrtule používány 
i jinde, ale u nás se o tom nepsalo.

Za protektorátu zkoušel postavit se svým 
přítelem panem Malinkou řadu motorů (BORA, 
ALKO 7,5, ALKO-14). Radomír Orlita vzpomíná 
třeba na Kamrlův poválečný model Astrachan 
o rozpětí křídel snad až 2,5 metru, se kterým 
se létalo na Větřáku. Se zmíněným velkým 
modelem s motorem ORAN 7,5 létal s mladými 
modeláři ještě po válce na Smraďavce a na 
Lipůvce. 

Po válce se F. Kamrla odstěhoval do pohrani-
čí a létal pro svou potěchu s modelem PLUTO 
opatřeným motorem ATOM 1.8, pokud mu to 
práce v zemědělství umožnila. V roce 1956 se 
vrátil do Břestku, kde již jeho rodina žila od 
r. 1951. Práce a starosti o rodinu pak jeho elán 
poněkud přibrzdily, ale přesto stále modelařil. 
V létech 1963–1967 létal s radiem řízeným 
dolnoplošníkem – nezničitelnou „Kotačkou“. 
Křídlo bylo z dřívější zásoby z roku 1940 a elek-
tronkový vysilač a relátkový přijímač postavil 
Ing. Blažíček. Byl to jeden z prvních spolehlivě 
létajících RC modelů v okrese. 

Později už nestačil zběsilému modelářskému 
pokroku – s proporcionálními RC souprava-
mi létal už jen se svými syny. Byl jedním ze 
zakládajících členů RC klubu JZD Zlechov, kde 
se přiměřeně svému věku věnoval jak pro-
pagačnímu létání (naposledy v Jankovicích), 
tak i činnosti rozhodčího při bodování maket, 
pokud to ještě šlo, chodil i na brigády. Schůzí 
se účastnil navzdory svým zdravotním potížím 
více než ostatní členové (s výjimkou předsedy 
klubu). Byl rád mezi svými modeláři a synovi 

František Kamrla – pokrývač,  
pilot a letecký modelář
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v posledních létech i vyčítal, když mu zatajil 
termín schůze pro jeho obtíže. Byl to pro něj 
vždycky velký svátek. Naposledy byl na mode-
lářské veřejnosti viděn jako divák na přeboru 
ČSR 1. září 1990, kde vydržel celý den.

Velkou radost mu dělali i jeho žáci z mode-
lářského kroužku, který vedl těsně po válce 
v Buchlovicích. Podnítil jejich zájem o letectví, 
takže se pro řadu z nich stalo celoživotním 
povoláním i koníčkem. Květoslava Straková 
nastoupila dráhu vojenského letce ke kurýrní-
mu pluku do Klecan k legendární ženské letce 
a později po ukončení aktivní letecké činnosti 
pracovala až do důchodu jako letecká dispečer-
ka na letištní řídící věži na letišti v Prostějově. 
Plk. doc. Ing. Radomír Orlita byl významným 
pedagogem na vysoké vojenské letecké škole 
v Košicích, ale i známým akrobatem a trenérem 
akrobatického družstva. Orlitův spolužák ze 
základní školy, rodák z Boršic prof. Ing. Antonín 
Píštěk, byl též ovlivněn modelářským krouž-
kem F. Kamrly. Chodil však do modelářského 
kroužku v Boršicích, který vedl Jindra Blaží-
ček v hospodě u svých rodičů. Antonín Píštěk 

pracoval dlouhá léta jako výpočtář a vedoucí 
statik v LETu Kunovice a dnes je ředitelem 
prestižního Leteckého ústavu Vysokého učení 
technického v Brně. 

Modelářskému kroužku obec přidělila v pod-
kroví pravé horní části buchlovického zámku 
jednu místnost, kde mladí adepti stavěli svoje 
modely. František Kamrla, který v té době byd-
lel v Buchlovicích, tu předával svoje zkušenosti 
mladé generaci, což se nemohlo neprojevit na 
jejich další životní pouti.

Radomír Orlita se jako člen reprezentačního 
družstva v letecké akrobacii náhodně setkal 
v Kunovicích na letišti, kde se v roce 1969 
konalo Mistrovství Československa v letecké 
akrobacii. F. Kamrlu tady představil kolegům 
jako člověka, který jej přivedl k hlubšímu zájmu 
o letectví. Po 20 letech, co se neviděli, to byl pro 
oba hluboký zážitek. 

František Kamrla zemřel 2. října 1990 a jeho 
jméno zůstává nesmazatelně zapsáno v historii 
leteckého modelářství, ale i letectví vůbec, 
nejen v uherskohradišťském regionu.

Albert Orlita
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V dnešním pokračování našeho seriálu se 
přeneseme oproti minule popisované publikaci 
o několik let dále, do roku 1862. Tehdy vyšla 
další, tentokrát nevelká, 52stránková brožura 
bez obrázků s názvem Buchlov hrad, s vytknutím 
míst, v nichž památka svatých Cyrilla a Metho-
děje se zachovala v markrabství Moravském blíž 
Velehradu, slavného sídla markrabí a biskupů 
moravských v kraji hradišťském. Sepisovatelem 
dílka s tímto předlouhým názvem byl pražský 
měšťan Josef Alexander Dunder, který je vydal 
a nechal vytisknout v tiskárně Antonína Renna 
v Praze. Na tomto místě je nutné podotknout, 
že publikace byla natolik úspěšná, že se dočkala 
dvou vydání. Je tištěna českou latinkou, proklá-
danou kurzívními citacemi.

V samotném úvodu najdeme květnaté věno-
vání, v němž se mj. píše: „A že příštího roku 
připadá tisíciletá památka příchodu prvních 
slovanských apoštolů Cyrilla a Methoděje (Crhy 
a Strachoty) do Velehradu, slavného to dvoru 

a sídla krále moravského Svatopluka, kde l. 874 
kníže český Bořivoj pokřtěn a na víru Kristovu 
obrácen byl a místo to blíže hradu Buchlova 
leží... a to se děje k šetrnosti k Moravskému 
národu a k vysoce urozené paní paní hraběnce 
Ludmile Berchtoldové, rodilé hraběnce Vrati-
slavové, dámě řádu hvězdného kříže Jej. Vel. 
Císařovny, držitelkyni hradu Buchlova a k němu 
náležejících statků a poplužních dvorů v nej-
hlubší poníženosti od spisovatele. V Praze na 
den věrných dušiček 1862.“

J. A. Dunder další statě věnuje popisu mar-
krabství moravského – konstatuje počet obyva-
tel, výměru, hospodářství, nerostné bohatství, 
zemědělství a přes řeku Moravu se dostává 
k už vzpomínanému Velehradu. Odtud je to 
už na hrad kousek, a tak se najednou ocitáme 
v krajině pod ním: „Buchlov se svým okolím 
může se jistě k těm nejkrásnějším krajinám 
markrabství připočísti. Páni hrabata Berchtol-
dové, svobodní páni z Uherčic, držitelé tohoto 

Co o nás v knihách napsali…
II. část
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zpupného panství, dali si rovněž jako jejich 
předkové Petrzvaldští velmi na tom záležeti, 
aby byl zámek Buchlov v dobrém stavu zacho-
ván a jeho okolí co možná se okrášlilo a se 
vším, co uma a příroda podává, ozdobilo... Od 
mnoha let byloť tudy každému v tomto okolí se 
zdržujícímu cizinci k potěšení zámek Buchlov 
navštíviti; zvláště ale bylo to hostům lazebním 
ze Smrďavky příjemné, nebo cizincům v městě 
Hradišti uherském po dráze půlnoční tam při-
šlým, když mohli výlet na Buchlov učiniti, a tam 
příjemný a utěšený pobyt si zjednati.“

V popisované době byl již Buchlov běžně pří-
stupný veřejnosti, i když jej majitelé využívali ke 
svým pobytům zvláště v letním období. Dnes je 
těžké odhadnout, kterými sbírkovými předmě-
ty už v té době hradní interiéry disponovaly. 
Oproti dnešku toho nebylo asi mnoho, ale i tak 
byli jeho návštěvníci velmi spokojeni s výkla-
dem průvodců, jejichž jména se povětšinou 
už nezachovala. – „Může tedy každému cizinci, 
kdo sobě toto potěšení způsobiti chce, víta-
né býti, v tomto vyobrazení průvodčího míti, 

který mu bude zprávu dávati a všechny věci, 
které se v Buchlově nacházejí, a které každému 
vzdělanému cizinci bez výminky, skrze přiroze-
nou a známou vlídnosť hraběcí pani držitelky, 
v blízce viděti dovoleny jsou – pozorna činiti.“

V následujícím popisu Buchlova vzpomíná 
autor i tzv. františkánskou lípu s kořeny vzhůru 
a přibližuje čtenářům její pověst, přičemž jme-
novitě čerpá z první Müllerovy knihy o hradě 
z roku 1837, o níž jsme psali minule. Jiné pověs-
ti prokládají další čtení o historii a majitelích 
hradu i stať o loveckém právu.

Při čtení Dunderovy publikace padá jméno 
Ludmily Vratislavové z Mitrovic, provdané za 
Zikmunda I. Berchtolda, vícekrát. Jméno jejího 
manžela je vzpomenuto jen v jejím stínu. V té 
době žil ještě v ústraní jako jeden ze psanců, 
který se v revolučním roce 1848 postavil na 
stranu, která se rozhodla bojovat proti tuhému 
monarchismu, na stranu vykročení k samostat-
nosti národů nuceně přežívajících pod rakous-
kou nadvládou. 

(Pokračování) Bořek Žižlavský

Titulní stránka publikace Ukázka jedné ze stránek
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Louky na Kršlách s vrcholy Ocásku  (Foto: Bořek Žižlavský)
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Hrušková polévka
3–4 hrušky zbavené jádřince, celá skořice, hřebíček, smetana nebo mléko, 1 litr vody
Hrušky očistíme, vykrájíme a nakrájíme na kousíčky. Necháme je vařit se skořicí a hřebíčkem v litru 
vody do změknutí. Poté zahustíme smetanou nebo mlékem.

Jablková polévka
4–5 očištěných jablek, 1 hrnek vody, 1 hrnek sladké smetany, 1 lžíce hladké mouky, cukr, celá skořice, 
badyán, sůl
Jablka povaříme se 3 lžícemi cukru, celou skořicí a špetkou badyánu, dokud nezměknou, zahustí-
me. Pak je necháme vychládnout a podáváme za studena

Kunínské hrušťáky
Na těsto: ½ kg polohrubé mouky, ½ kg hladké mouky, 4 žloutky, 20 dkg cukru, 1 celé máslo, 1 hrnek 
zakysané smetany, 10 dkg droždí, malá lžička soli, vlažné mléko podle potřeby
Na posýpku: 25 dkg polohrubé mouky, 25 dkg hladké mouky, 25 dkg mletého cukru, 1 celé máslo, 
vanilkový cukr
Na hruškovou nádivku: 1 kg sušených hrušek, 1 hrnek smetany na šlehání, mletý cukr – max. 25 dkg, 
špetka soli a badyánu, případně vanilkový cukr a rum
Nádivka: Sušené hrušky uvaříme ve vodě do měkka. Po uvaření je necháme zalité vodou zchlad-
nout a následně je scedíme, odstraníme stopky a rozemeleme na mlýnku. Do pomletých hrušek 
přidáme hrnek smetany, cukr (podle potřeby a sladkosti hrušek), špetku soli a badyánu a důkladně 
promícháme.
Těsto: Ze surovin na těsto vypracujeme běžným způsobem vláčné těsto, které necháme vykynout. 
Poté je rozdělíme na čtyři díly a vytvořené bochánky rozválíme do kulata. 
Rozválené těsto pomažeme nádivkou (2–3 cm od kraje nemažeme) posypeme posýpkou a okraje 
přeložíme tak, aby vznikl čtverec s volným prostorem uprostřed. Přeložený koláč potřeme smeta-
nou se žloutkem a znovu zasypeme posýpkou. Pečeme v rozpálené troubě do růžova. Po upečení 
potřeme koláče rozpuštěným máslem.

Kořeněná rajčatovo-jablková pochoutka
8 velkých rajčat, 2 velká jablka, 2 cibule, 2 stroužky česneku, ½ hrnku červeného vína, ½ lžičky chilli 
koření, ¼ hrnku jemného krystalového cukru, 1 lžíce medu, 1 lžíce francouzské hořčice, sůl
Umytá rajčata, očištěná jablka a oloupanou cibuli nakrájíme na menší kousky, přidáme rozetřený 
česnek a promícháme s ostatními přísadami. Vaříme pomalu nepřikryté asi 30 minut. Horké nali-
jeme do zavařovacích sklenic a uzavřeme. Obrátíme víčkem dolů a necháme do druhého dne, 
můžeme i sterilizovat.

Z materiálu: Poznej svůj strom (Staré ovocné odrůdy Moravského Kravařska), ČSOP Studénka 2007
 Připravil: Ing. Miloslav Hrdý

RECEPTÁŘ
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Říčka Ostružná, pramenící pod vrcholem 
Pancíře nedaleko Železné Rudy, protéká kolem 
významného českého hradu – Velhartic. Dříve 
než ale k tomuto monumentálnímu a zajíma-
vému objektu přijdeme, zahájíme naši dnešní 
cestu opět na železnici. 

Železniční dráha ze stanice Sušice nás přivede 
do zastávky Mokrosuky, blízko stejnojmenné 
obce. Po cestě kolem starobylého a malebného 
kříže přijdeme zanedlouho v místa, kde překrá-
číme malý úsek louky a vstoupíme do nevelkého 
hájku, jehož nitro ukrývá pozůstatky středověké 
tvrze Kašovic. Kdy tvrz a sousední stejnojmenná 
ves vznikly, nevíme. První písemná zmínka však 
pochází již z roku 1341 a jmenuje jistého pana 
Sezama z Kašovic. Ale už ve druhé polovině 
téhož století ztratily Kašovice svého vlastního 
majitele a připadly pod hrad Velhartice a jeho 
pány. Od nich nadvládu nad vsí a tvrzí získali 

Rožmberkové. V průběhu patnáctého století na 
Kašovické tvrzi hospodařili různí zástavní páni 
a roku 1555 byly Kašovice připojeny k panství 
Hrádek a o deset let později již je tvrz jmenová-
na v písemných pramenech jako pustá. 

Samotnou budovu tvrze tvořil obdélný palác, 
z něhož se dochovala severní stěna a část pří-
ček. Okolní opevnění je pouze předpokláda-
né. Palácová budova dokládá, že stavba byla 
založena na svou dobu poměrně významným 
a zámožným šlechticem. 

Z Kašovic se vypravíme zpět kolem železnič-
ní zastávky a přes obec Mokrosuky přijdeme do 
vesnice s dlouhým názvem – Hory Matky Boží. 
V blízkém okolí této vsi se už od středověku 
dolovalo zlato, což připomíná trvalá expozice 
v místním muzeu a množství starých štol a jam, 
zachovaných tu dodnes. Nad obcí se nachází 
kalvárie s kapličkou z roku 1843 a studánkou. 

Šumavou křížem krážem – X.
V údolí Ostružné

Zříceniny tvrze Kašovice
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Po asfaltce sejdeme lesem až do údolí říčky 
Ostružné a odtud je to již nedaleko k samotné-
mu velhartickému hradu. 

Velhartice stojí na nevelkém kopci na kraji 
stejnojmenné vsi. Hrad založili v první polovi-
ně 14. století pánové z Velhartic. Po nich hrad 
drželi rytíři z Hradce (za nichž zde byly dočas-
ně uloženy české korunovační klenoty), dále 
pak Rýznberkové a Šternberkové. Významným 
majitelem v 17. století byl Martin Huerta, který 
se na podobě hradu podepsal zřízením arkádo-
vého křídla paláce, které je dodnes po opravě 
zachováno v plné kráse. 

V první fázi budování hradu bylo postavěno 
samotné jádro, v jehož čele stál pravděpodob-
ně až třípatrový palác, tzv. Rajský dům, jenž 
sloužil coby štít k ochraně prostor za ním. Zdi, 
obepínající tehdejší hrad, kopírovaly skalnatý 
terén, takže pozdější budovy, vzniklé v jejich 
rámci, jsou poněkud kostrbaté. 

V další fázi výstavby hradu byl založen druhý 
palác na opačném, severozápadním cípu are-
álu, v němž byla zahrnuta i prostora hradní 
kaple. Hrad byl ještě dále opevněn parkánovou 
hradbou. V 15. století byly Velhartice rozšiřo-
vány a dbáno bylo hlavně na obrannou funkci 

nových staveb. Tehdy se přistavělo jihozápadní 
předhradí s hradbou a polokruhovými bašta-
mi, které jsou zde ukázkou velmi vyspělého 
obranného systému, jemuž vévodila mohutná 
obdélná věž zvaná Putna, spojená s Rajským 
domem vysokým obranným kamenným mos-
tem, jedinečným dílem v celé Evropě, který 
stojí mezi dvěma věžovitými stavbami zcela 
osamocen, neboť dokonalé spojení s věžemi 
bylo vykonáno pomocí dřevěných můstků, 
které se daly v případě nebezpečí strhnout. 
Ve stejném období vznikla také první hradní 
brána. Věž Putna připomíná ve své podstatě 
hlavní věž na Karlštejně, neboť proti směru 
případného dělostřeleckého útoku je otočena 
zesílenou stěnou bez jediného otvoru. 

Dnes si na Velharticích můžeme projít s prů-
vodcem gotické části hradu, totiž Rajský dům, 
most a věž Putnu, a také renesančně-barokní 
palác s arkádou, spojující oba gotické palá-
ce v jádře hradu. Přístupná je také expozice 
v bývalém hradním pivovaru. 

Z Velhartic se vydáme po proudu říčky Ostruž-
né přes obec Ujčín a ve vesnici Kolínec můžeme 
opět nasednout na vlak a vydat se dál. 

 Text a foto Martin Žižlavský

Velhartické souvěží s unikátním gotickým mostem
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JUBILANTI V PROSINCI 2008

75 let

Milan Kupec (Domov seniorů)
Miloslav Vítek
Marie Zábojníková
Karel Raštica
Zdeněk Skládal
Marie Benešová

80 let Františka Kostílková (Domov seniorů)

85 let Drahomíra Konečná (Domov seniorů)

90 let Marie Vávrová
Marie Ludvíčková (Domov seniorů)

Koncem měsíce října oslavila v Domově seniorů v Buchlovicích své 100. narozeniny paní Marie Bot-
ková, původem z Ostrožské Nové Vsi. Za městys Buchlovice přišli s blahopřáním místostarosta Bořek 
Žižlavský a tajemník ing. Miloslav Hrdý. 



V sobotu 22. listopadu 2008 jsme přivítali nové občánky Natálii Fojtovou (vlevo) a  Kristýnu Novotnou 
(vpravo). (Foto: Oldřich Stránský)

Láska, jako vločka na tváři
roztaje, když není opravdová.
Ta pravá jasně oči rozzáří,
potřebuje srdce, nemusí mít slova.

Jako staré písně kolední
nezištně přináší mezi nás krásu,
i v temné duši se rozední,
strunu svědomí rozkmitá v úžasu.

Poručme krátce času zastavit sáně
ať spřežení dá odpočinout chvíli,
neboť chci ve svých cítit vaše dlaně
a žít vaší přítomností, moji milí.

Pro trochu štěstí mnohdy stačí
pohlazení, úsměv, chvilka u jednoho stolu,
plamínek svíčky, mandle na koláči,
a nejvíc vědomí, že můžeme žít spolu.

S přáním toho nejkrásnějšího Pavel Petržela

Vánoční
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